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درمکتب امام

حق چاپیدن ممالک
در این جوامعی که طرفدار حقوق بشرند. ابداً حقوق بشر مطرح نیست. حقوق 

ابرقدرت ها مطرح اســت! آنها برای ابرقدرت ها حق قائلند. حقشان هم این است 

که همه ممالک را اینها بچاپند!

صحیفه امام؛ ج8؛ ص333 | قم؛ 7 تیر 1358

نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

گلابی برجام
یا دور تازه بزک برجام؟!

سرویس سیاسی ـ
امضای قرارداد وزارت نفت با شــرکت بدعهد و خیانت کار توتال فرانســه، دیروزنامه های زنجیره ای 
را به ذوق و هیجان آورد. روزنامه بهار در سرمقاله خود این قرارداد سراسر ابهام و اشکال را دستاوردی 
سیاسی و نمادی اقتصادی نامید و نوشت: »قرارداد با توتال از جهات اقتصادی دارای اهمیتی فراوان است 
و سبب آن خواهد شد که با هزینه ای کمتر و کیفیتی بالاتر شاهد توسعه در بخش انرژی باشیم. سر و 
صداهای اخیر برخی از تندروها به بهانه انعقاد این قرار داد ... هم بیش از آن که ناشی از دلسوزی برای 
کشور باشد ناشی از دلواپسی برای این نکته است که دیگر از این پس نمی توانند از نبود دستاوردهای 

ملموس برجام سخن بگویند.«
توصیف چنین قراردادی به دستاورد ملموس برجام و دارای اهمیت فراوان اقتصادی در حالی است 
که بر اساس این قرارداد 20 ساله شرکت فرانسوی توتال سهمی بیش از 50 درصدی در پروژه فاز 11 
پارس جنوبی دارد و سهم شرکت ایران کمتر از 20 درصد. گفتنی است شرکت توتال پیش از این چند 
بار متهم به پرداخت رشوه در ایران و عراق و ایتالیا و مالت شده است. توتال همچنین قرارداد قبلی با 
ایران برای توســعه فاز 11 پارس جنوبی را به شــکل یکطرفه نقض کرد و این در حالی بود که از سال 
79 تا 88 نیز ما را معطل گذاشته بود. نکته قابل تامل و تلخ تر این ماجرا آنجاست که فرد امضا کننده از 
طرف ایران همان کسی است که به خاطر فساد و خسارت حداقل 18 میلیارد دلاری قرارداد کرسنت 

برای کشورمان، محکوم به انفصال از خدمت شده است.
این روزنامه اجاره ای در ادامه نوشت: »جریان مخالف دولت از روز اعلام توافق برجام تا ایام انتخابات 
همواره بر این نکته کذب تاکید داشــت که اثر رفع تحریم ها در زندگی روزمره مردم مشخص نیست و 

به اصطلاح مردم از برجام بهره ای نمی برند.«
این روزنامه در حالی منتقدان برجام را به ادعای کذب عدم تاثیر برجام بر زندگی روزمره مردم متهم 
میکند که چند روز پیش اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور بعد از قریب به دو سال از اجرای 
برجام اذعان کرد که وضعیت فعلی اقتصادی کشور زیبنده ملت ایران نیست. به نظر می رسد قراردادتوتال 
بهانه جدیدی برای دور تازه بزک برجام در اختیار زنجیره ای ها قرار داده است. چندی پیش مدیر مسئول 
شرق در مصاحبه با حسین دهباشی اعتراف کرده بود آنها برجام را بزک کرده و چاره ای هم نداشته اند!

قرارداد با توتال نمی تواند تبعات منفی برای کشور داشته باشد!
در همین راستا، روزنامه آرمان نیز دیروز در یادداشتی درباره عقد قرارداد شرکت ملی نفت ایران با 
توتال فرانسه، نوشت: »همکاری با توتال ظرفیت بسیاری از سازندگان تجهیزات و صنعت پیمانکاری کشور 
را فعال خواهد کرد. با این قرارداد ما شاهد افزایش تولید گاز و میعانات گازی نیز خواهیم بود که تمام این 
موارد برای کشور مفید و موثر واقع می شود و با توجه به رقابتی که در میان کشورها وجود دارد و همه به 
دنبال جذب سرمایه گذار خارجی در زمینه نفت و گاز هستند، قطعا این قرارداد نمی تواند تبعات منفی 

برای کشور داشته باشد. دولت نیز باید فضای مناسبی را برای امضای قراردادهای بیشتر فراهم کند.«
در ادامه این یادداشــت آمده اســت: »بعد انتخابات ریاست جمهوری و تمدید دولت آقای روحانی و 
همین طور بعد از استقبال از الگوی قراردادهای جدید نفتی ایران و همچنین به دنبال اینکه ترامپ برای 
اولین بار لغو تحریم های مربوط به برجام را اعلام کرد، شرکت های بزرگ دنیا تا حدودی این اطمینان 
را پیدا کردند که مشکلی برای حضور در بازار صنعت نفت و گاز ایران نخواهند داشت. حال خط شکنی 
توتال کمک بزرگی خواهد کرد تا پایان امســال چندین قرارداد بزرگ در حوزه توســعه میادین نفتی، 
گازی و صنعت پتروشیمی و پالایشی داشته باشیم که این موضوع به بحث اشتغال و افزایش ظرفیت های 

اقتصادی کشور و جذب سرمایه گذاری خارجی کمک خواهد کرد.«
فرانســه خون های آلوده به ایذر به کشور ارسال می کند، در مذاکرات هسته ای نقش پلیس بد را به 
عهده می گیرد، مأمن و پناهگاه گروهک جنایتکار منافقین نیز هست، آن وقت دولت با توتال که سابقه 
بدعهدی  هم دارد، قرارداد امضاء می کند! طبیعی است که مدعیان اصلاحات هم این چنین ذوق زده و 

هیجان زده شوند و به جوش و خروش آیند.
البته روز جمعه و در حالی که ظریف در اروپا به ســر می برد و در حال گفت وگو با مقامات اروپایی 
بود، به روز رسانی تحریم های اتحادیه اروپا علیه ایران هم منتشر شد. با این حساب، اصرار دولت بر عقد 

قرارداد با این شرکت فرانسوی محل سؤال و تامل است.

گلابی های برجام آماده چیده شدن از درخت اعتدال رئیس دولت یازدهم!
آفتاب یزد نیز در همین زمینه نوشت: »آنها)منتقدان دولت( آغاز قرار داد با توتال در پارس جنوبی را 
به منزله گزیده شدن دوباره از یک سوراخ تعبیر می کنند و معتقدند که این شرکت فرانسوی از اطلاعات 
کسب شده در طرف ایران، برای افزایش تولید گاز در سمت قطر استفاده کند تا اهداف مشترک توتال با 
این کشور محقق شود و سهم ایران از گاز این میدان مشترک را کاهش دهد. مخالفین دولت می گویند 
که توتال در فاز 2 و 3 پارس جنوبی بدعهدی کرده است و حتی عینا از لفظ رشوه این شرکت به مقامات 
ایرانی در زمان دولت اصلاحات سخن می گویند. آنها حتی به مشکلات فنی توتال اشاره دارند و به عدم 
کارنامه خوب این شرکت فرانسه گریزی زده و اصرار دارند که این شرکت حافظ منافع قطر است و نه ایران.«

در بخش دیگری از این گزارش آمده است: »به نظر می آید که آن گلابی های وعده داده شده برجامی 
که امثال رئیســی و مخالفین حسن روحانی آن را به سخره می گرفتند امروز زودتر از هر زمان دیگری 
رسیده است و آماده چیده شدن از درخت اعتدال رئیس دولت یازدهم است. بفرمایید گلابی برجام...«

ادعای این روزنامه درباره رسیدن گلابی برجام در حالی است که قرارداد با توتال ابهامات و فراوانی 
داشته و با توجه به شواهد موجود احتمال تبدیل شدن آن به کرسنتی دیگر کاملًا محتمل است.

کوچک شدن دارایی های مسکن 
در شماره دیروز روزنامه اعتماد گزارشی با عنوان »سرمایه گذاري با نتیجه معکوس« منتشر شده بود. 
در این گزارش که پیرامون موضوع مســکن است به این نکته اشاره شده که »سبد دارایي هاي مسکن 

25/4 درصد کوچک شد.«
در ابتدای این گزارش آمده اســت: »ســبد دارایي ها در بخش مسکن ظرف چهار سال 25/4 درصد 
کوچک تر شــده است. ساختمان به عنوان یکي از بخش هاي اقتصادي با جذابیت براي کشش سرمایه 

بسیار، از سال 1391، دچار رکودي شد که هنوز سایه آن بر سرش مانده است.«
در بخش دیگری از این نوشتار آمده است: »در شرایطي که ارزش افزوده بخش ساختمان در سال 
1391 به 4٦ هزار و 800 میلیارد رسیده بود، در سال 1394 این عدد به 34 هزار و 900 میلیارد تومان 
کاهش یافت و در 9 ماهه سال 1395 نیز ارزش افزوده این بخش 21 هزار و 300 میلیارد تومان گزارش 
شد. با توجه به اینکه سه ماه پایاني سال فعالیت هاي ساختماني با تراکم کمتر مواجه است، رشد منفي 

براي سال 1395 نیز پیش بیني مي شود.«

مصداق نپذیرفتن نتیجه انتخابات؛ 88 یا 96؟
اعتماد همچنین مصاحبه ای را با علی شکوری راد، دبیرکل حزب اتحاد ملت انجام داده است. آنچه 
در این مصاحبه و مصاحبه های روزهای گذشــته اعتماد با شخصیت های مختلف سیاسی حائز اهمیت 
است تلاشی است که این روزنامه در سؤالات خود پی گرفته است؛ چرا که این سؤالات با هدف القای 

این است که جناح مقابل روحانی نتیجه آرا را نپذیرفته و به اقدامات غیرقانونی روی آورده است.
برای نمونه در بخشی از این مصاحبه، روزنامه اعتماد در قالب سؤالی از شکوری راد این موضوع را 
مطرح می کند که »علت رفتارهاي غیرقانوني که علیه دولت مي شود را نپذیرفتن نتیجه انتخابات از سوي 
یک بخش از مخالفان روحاني مي دانید!« نکته جالب توجه این است که روزنامه های مدعی اصلاح طلبی 
آنچه در ســال 88 رخ داد را در آن ایام مصداق رفتارهای غیرقانونی عنوان نکردند اما تمام نامزدهای 
جناح مخالف آقای روحانی و همچنین احزاب منتقد دولت با تمام ایرادهایی که به انتخابات داشــتند، 
نتیجه آرا را پذیرفتند و به قانون گردن نهادند اما آیا مدعیان پس از انتخابات 88 چنین کاری کردند؟

همچنین در ابتدای این گزارش به عملکرد حزب اتحاد ملت در انتخابات ریاست جمهوری و شورای 
شــهر تهران پرداخته شده و البته این نکته ذکر شده »هرچند که در فرآیند بستن لیست کاندیداهاي 

شوراي شهر تهران شایبه هایي وجود دارد و ابهاماتي درباره نوع عملکرد این حزب مطرح مي شود.«
با وجود این شــکوری راد در بخشــی از این مصاحبه صراحتا عنوان می کند: »من فکر مي کنم این 
توهین هایي که به رئیس جمهور در راهپیمایي روز قدس شــد کار ســازمان یافته اي که بگوییم نتیجه 
برنامه ریزي جناح مخالف آقاي روحاني بوده باشد، نیست. بلکه بخش کوچکي هستند که این کارها را 
انجــام مي دهند. از همان ابتدا هم بخش هاي عمده اي از جناح مخالف روحاني اعلام کردند موافق این 

نوع رفتارها نیستند.«

اصولگراها متشکل نیستند ولی 16 میلیون رای آوردند!
روزنامه زنجیره ای شرق در گزارشی به نشست این روزنامه با چند تن از مدعیان اصلاحات پیرامون 
انتخابات ریاســت جمهوری و تحلیل رویدادهای پس از آن پرداخت و به نقل از احمد شیرزاد نماینده 
مجلس ششم نوشت: »درهم ریختگی جناح اصولگرا که دکتر زیباکلام هم به آن اشاره کردند پدیده ای 
جدی و مهم اســت. اگر ما با جناح اصولگرای مدنی و ســازمان یافته مواجه بودیم که احزاب متشــکل 
داشــتند، کنگره برگزار می کردند، مرکزیت آنها مشخص بود، خط مشی سیاسی و اقتصادی روشنی را 
اعلام می کردند و بر آن وفادار می ماندند، کار برای جریان اصلاحات و اعتدال آسان تر بود؛ اتفاقی که هم 

به سود کشور و هم کار سیاسی در ایران بود. متأسفیم که این رقیب متشکل را نداریم.«
شــیرزاد در ادامه و در تناقضی آشــکار که خود نیز متوجه آن شد گفت: »برای خود من و بسیاری 
تحلیلگران اینکه 1٦ میلیون رأی متکثر پشت رئیسی قرار بگیرد، اتفاق عجیبی بود. بنابراین نه می شود 
گفت جناح متشتت و در هم ریخته است، نه جناح منسجم؛ گاهی فضای احساسی همه هواداران جریان 
مقابل را پشت سر کسی بسیج می کند و گاهی بسیار غیرمنسجم و درهم ریخته دیده می شوند و اختلافات 

بین آنها به اوج می رسد.«
شیرزاد به این سؤال پاسخ نداد که چگونه جریانی می تواند منسجم و در عین حال غیرمنسجم بوده 
و 1٦ میلیون رای داشــته باشــد، میزان آرایی که در ادوار گوناگون انتخابات ریاست جمهوری بی نظیر 

بوده است.
از ســوی دیگر هتاکی به منتقدین که در روزهای گذشــته به اوج خود رسیده است، می تواند مورد 
ارزیابی قرار گیرد، مدعیان اصلاحات که همواره از آزادی مخالف و نقد، سخن گفته اند این بار نمی توانند 

سخنان منتقدین خود را تحمل کنند و آنان را با ادبیات زشت و زننده مورد هتاکی قرار می دهند.

رئیس مجلس اعلای عــراق همچنین با محمد 
جــواد ظریف، وزیر امور خارجه کشــورمان دیدار و 
گفتگو کرد. در این دیدار در خصوص آخرین وضعیت 
سیاســی و میدانی عراق بویژه نبرد با تروریست های 
داعش و نیــز روابط دو جانبه ایران و عراق گفتگو و 

تبادل نظر به عمل آمد.
آیت الله سیستانی

 نقش تعیین کننده ای
 در پیروزی های عراق بر داعش دارد

به گزارش ایسنا، سید عمار حکیم دیروز با علی 
لاریجانی نیز دیــدار و گفت وگو کرد. رئیس مجلس 
شورای اسلامی در این دیدار تصریح کرد: عراق نقش 
مهمی در منطقه دارد و نباید این کشــور به سمت 
تجزیه برود چون این کار فقط به نفع صهیونیست ها 
خواهد بود و باید جلوی این اتفاق گرفته شود و مردم 

نسبت به این مسئله و عواقب آن آگاه باشند.

عمار حکیم نیز در این دیدار بیان داشت: داعش 
که هدفش محدود کردن نیروهای انقلابی بود به یک 
فرصت برای ملت های درگیر تبدیل شد زیرا مردم این 
کشورها مجبور به طراحی استراتژی برای دفاع از خود 

شدند و توانستند تا خودشان را مقاوم کنند.
وی تصریح کرد: رویکــرد امنیتی در داخل عراق 
باید قوی باشــد تا دوباره داعش نتواند هسته مرکزی 
خــود را قدرتمند کرده و به نحو دیگری بروز پیدا کند 
و مورد دیگر طراحی یک پروسه سیاسی جدید و بحث 
آشتی ملی را در پیش خواهیم داشت چون نمی خواهیم 
کشورهای دیگر برای ما ارائه طرح نمایند و خوشبختانه 
شورای امنیت و سازمان ملل این طرح را تایید کرد. مورد 
دیگر که مدنظر ما قرار دارد بحث مبارزه با فساد و خدمت 

رسانی است که مورد توجه مرجعیت و مردم است. 
به گزارش تســنیم، حجت الاسلام والمسلمین 
رئیســی در دیدار ســید عمار حکیم در ســخنانی 

ضمن تبریک موفقیت هــای ملت عراق در مبارزه با 
تروریسم، اظهار داشت: آزادی موصل نوید شکست و 
پایان تروریسم را برای مسلمانان دارد و این پیروزی 

موفقیتی بزرگ برای جهان اسلام است.
وی با اشــاره به لزوم تقویــت وحدت در جهان 
اســلام، تصریح کرد: منافع آمریکایی ها و اســتکبار 
جهانی بر تفرقه افکنی و ایجاد ناامنی در منطقه است؛ 
اگر آنها در مسائل داخلی منطقه خاورمیانه دخالتی 
نداشته باشند قطعا کشورهای منطقه مشکلات خود را 
می توانند حل کنند. تولیت آستان قدس رضوی با بیان 
اینکه ملت عراق قدردان نعمت حشد الشعبی است و 
مســئولان نیز باید قدر این جوانان آماده فداکاری را 
بدانند، خاطرنشــان کرد: ملت های منطقه و جوانان 
مؤمن، قادر به حل مشــکلات هستند و آمریکایی ها 
نه تنها مشکلی را حل نمی کنند بلکه خود بخشی از 

مشکل هستند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی که دیروز در 
صحن علنی مجلس برای پاسخ به سوال یکی 
از نمایندگان حضور یافته بود بدون اشــاره به 
ده ها شکایت دولت در طول چند ماه گذشته 
علیه روزنامه ها و رسانه های منتقد مدعی شد 
»مطبوعات در بهترین وضعیت پس از انقلاب 

قرار دارند و مورد تکریم دولت هستند «!
شاهین شهر  نماینده  حاجی دلیگانی  حسینعلی 
طی سوالی از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در صحن 
علنی مجلس اظهار داشت:  مطابق قانون هیئت نظارت 
بر مطبوعات که ریاست آن با وزیر ارشاد است، 3 ماه 
فرصت دارد تا درخواست مجوز نشریه را بررسی کند 
و در خصوص پاسخ آری یا خیر به متقاضی پاسخ دهد.
وی افزود: اما متاسفانه بنابر اعلام پایگاه رسمی 
وزارت ارشــاد هزار و 5٦0 متقاضی تا 14 فروردین 
امسال ثبت نام کردند که وزارت ارشاد به وظیفه خود 

در رعایت 3 ماه عمل نکرده است. 
وی ادامه داد:  روزی که بنده از وزیر ارشاد سؤال 
کردم کــه در آذر 95 صورت گرفــت، در آن زمان 
حدود ٦00 متقاضی در صف قرار داشــتند که این 
تخلف صورت گرفته بود و در زمانی که سؤال بنده در 
کمیسیون مطرح شد یعنی بهمن ماه 95 این رقم به 
هزار و 200 متقاضی افزایش پیدا کرده بود و جوابی 

به آنها داده نشد.
در ادامه سیدرضا صالحی امیری وزیر فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی در پاسخ به این سوال گفت: بهترین 
دوره پس از انقلاب اسلامی در زمینه صدور و حمایت 
از نشریات در این دولت بوده است. وزارت ارشاد دیگر 
برای هیچ نشریه وابسته به نهادهای دولتی و یا عمومی 
همچون شهرداری مجوز صادر نمی کند و یارانه آنها را 

نیز حذف کرده است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی از سرعت دادن 
این وزارتخانــه در صدور مجوزها و کاهش آنها از 3 
سال به کمتر از ٦ ماه و روند مکانیزه تقاضای مجوز و 
ثبت نام در سامانه مربوطه سخن گفت و بیان داشت: 
همه ثبت نام کنندگان می دانند که در چه مرحله ای 
از اخذ مجوز قرار دارند و تاکنون یک مورد تخلف به 

من گزارش نشده است.
صالحی امیری در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به اینکه در تمامی جلسات هیئت نظارت بر 
مطبوعات شرکت می کند، گفت: مطبوعات امروز در 
بهترین وضعیت پس از انقلاب قرار دارند چرا که هم 
آزادی بیان دارند، هم یارانه می گیرند و هم از سوی 

روحانی در دیدار با عمار حکیم:

آزادی موصل باید وحدت و یکپارچگی عراق را دو چندان كند

علی رغم انبوه شکایات دولت از رسانه های منتقد

وزیر ارشاد: مطبوعات مورد تکریم دولت هستند!

دولت مورد تکریم هستند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: هیچ گونه 
مرزبندی سیاسی از ســوی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی درباره مطبوعات وجود ندارد و تمام نشریات 
منهای گرایش سیاسی شــان مجوز می گیرند البته 
ما ضمــن اینکه قائلیم که بایــد آزادی قلم را پاس 
بداریــم اما مرزهای قانونــی را نیز باید رعایت کنیم 
از این رو می بایست از دستگاه های سجلی و انتظامی 
پاسخ های لازم را پیش از صدور مجوز برای نشریات 

دریافت کنیم.
نماینــدگان ســؤال نماینــده شاهین شــهر از 
صالحی امیری که دربــاره عدم صدور مجوز بیش از 
٦00 نشریه بعد از گذشت چندین ماه از زمان مقرر 

قانونی بود، را با 118 رأی منفی وارد ندانستند.
گفتنی اســت وزیر ارشــاد در حالی از بهترین 
وضعیت برای مطبوعات پس از انقلاب خبر می دهد 
که » در جریان انتخابات ریاســت جمهوری علیرغم 
شــعارهای زیاد مبنی بر احترام به آزادی بیان و قلم 
تنها در ده روز بیش از ٦0 شــکایت از ســوی دولت 
علیه مدیر مسئول کیهان و برخی رسانه های دیگر به 

دادسرای فرهنگ و رسانه تسلیم شده بود!«
در روزهای گذشته نیز بیش از 15 شکایت و اکثرا 
از سوی دولت علیه کیهان تقدیم دادسرای فرهنگ 
و رسانه شده است، جالب این که دلیل این شکایت ها 

گزارش های انتقادی کیهان بوده است.
در این شــکایت ها سرپرســت امــور دعاوی و 
قراردادهای ریاســت جمهوری با استناد به گزارشات 
کیهان خواســتار تعیین مجازات برای مدیر مسئول 

کیهان شده است. گزارش هایی چون »اگر به روحانی 
رای ندهیــد یارانه و بودجه تــان را قطع می کنیم«، 
»مناظره دوم ویترین ناتوانی های دولت بود«، »اطرافیان 
روحانی با پنهان کاری اقتصاد را در رکود غرق کردند«، 
»زندگی ٦/1 میلیون کارگر در دولت یازدهم روی هوا 
رفت«... موضوع شکایات دولت علیه کیهان بوده است.
جالب آن کــه در برخی از موارد کیهان به دلیل 
انتشــار اخبار و گزارش هایی که در رسانه های دیگر 
منتشــر شده و با منبع رســانه منتشر کننده، مورد 

شکایت قرار گرفته شده است!
نشست غیرعلنی مجلس
 با حضور رئیس ستاد 

مبارزه با قاچاق کالا و ارز
نشست غیر علنی دیروز مجلس شورای اسلامی 
با حضور رئیس ســتاد مبارزه بــا قاچاق کالا و ارز و 
معاون اقتصادی وزارت اطلاعات برای بررسی گزارش 

این ستاد برگزار شد.
این نشســت با دســتور بررســی گزارش ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز با حضور مســئولان مذکور 

برگزار گردید.
علی لاریجانی رئیس مجلس پس از پایان نشست 
غیرعلنی مجلس شورای اسلامی و در ابتدای نشست 
علنی بهارســتان، طی سخنانی به نشست غیرعلنی 
مجلس اشــاره کرد و گفت: در این جلسه مسئولان 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و وزارت اطلاعات در 
جمع نمایندگان حضور داشتند و مطالب بسیار مهمی 

درباره قاچاق کالا و ارز در کشور مطرح شد.
وی اضافه کرد: در این جلســه مقامات مربوطه 

توضیح دادند چه اقداماتی انجام شده و چه کارهایی 
باید انجام دهند؛ یکی از اهداف این جلســه این بود 

که مجلس مباحث کارشناسی خود را اعلام کند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در همین زمینه 
خاطرنشان کرد: نماینده مرکز پژوهش های مجلس 
نظرات کارشناســی خود را اعــلام کرد و تعدادی از 

نمایندگان نیز اظهارنظر کردند.
لاریجانی ادامه داد: لایحه ای هم برای مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز از سوی دولت مطرح شده و بعضی  
از نقاط ابهام در این زمینه در جلسه دیروز مشخص 
و قرار شد لایحه تکمیل شود تا در دستور کار پارلمان 
قرار گیرد. وی با بیان اینکه بعضی  از نظارت هایی که 
باید انجام شــود براساس قانون باید با دقت بیشتری 
صورت گیرد، تصریح کرد: این موضوع مدنظر مجلس 

و نمایندگان قرار دارد.
رئیس مجلس ادامه داد: گزارشــی که در جلسه 
دیروز مجلس داده شد نشان می داد سیر قاچاق نزول 
پیدا کرده است اما لازم است اقدامات سخت گیرانه تری 
عملی شــود تا این عارضه از کشور رخت بربندد زیرا 

تاثیر مستقیم روی تولید ملی کشور خواهد داشت.
لاریجانی تاکید کرد: دســتگاه های مسئول باید 
پیگیــر موضوع قاچاق کالا و ارز و راهکارهای مقابله 
بــا آن باشــند و مجلس هم این موضــوع را دنبال 

خواهد کرد.
مصوبات مجلس

نمایندگان مجلس با فوریت طرح اصلاح قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی با 132 رأی مثبت موافقت کردند.

در صورت تصویب نهایی این طرح که به امضای 
٦0 نماینــده مجلــس رســیده و دارای یک مقدمه 
توجیهی و یک ماده واحده اســت، در سطر اول ماده 
یک قانــون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی اراضی و 
ســاختمان های فاقد سند رسمی مصوب 20 آذرماه 
1390 پس از عبارت »سابقه ثبتی« عبارت »و اراضی 

داخل محدوده شهرها و روستاها« اضافه می شود.
علی مطهری نایب رئیس مجلس نیز از برگزاری 
جلســه ای جهت بررسی سوال نمایندگان از روحانی 
درباره وضعیت موسســات مالی و اعتباری با حضور 
رئیس دفتر رئیس جمهور، رئیس بانک مرکزی، وزیر 

اقتصاد و جمعی از نمایندگان سؤال کننده خبرداد.
خبر دیگر از بهارســتان این که » فراکســیون 
نمایندگان ولایی با صدور بیانیه ای اســتقلال خود 

را اعلام کرد.«

دبیر ستاد حقوق بشــر قوه قضائیه گفت: دلیل 
تعرض به جمهوری اسلامی، مواردی مثل حکم یک 
قاضی یا عملکرد یک دستگاه امنیتی نیست بلکه ما 
یک دکترین مقابله با هژمونی آمریکا راه انداختیم که 

موفق بوده و اینها از این ناراحت هستند.
به گزارش تســنیم، محمدجواد لاریجانی  دیروز در 
نشستی خبری به مناسبت هفته قوه قضائیه گفت: مدعیان 
سینه چاک حقوق بشر در دنیا، اعتبارشان باطل شده است. 
آمریکا یکی از پرمدعاترین کشــورها در مســئله دفاع از 
حقوق بشر است در حالی که رکورد و کارنامه این کشور 
در حقوق بشر فاجعه آمیز است. وقتی ترامپ به عربستان 
می رود این کشــور که یک رژیم آدمکش و کودک کش 
است، تبدیل به همکار منطقه ای آمریکا می شود، بنابراین 
آمریکا به حقوق بشــر توجه ندارد یا مثلًا »ترزا می« که 
حمایــت از دولت بحرین را که حاضر نیســت حق رأی 
مردمانش را بپذیرد، یکی از برنامه های خود اعلام می کند.
لاریجانی درباره تعرض ها به جمهوری اســلامی گفت: 
رهبر انقلاب صراحتاً بر حمایت از حقوق عامه و آزادی های 
مشــروع تأکید کردند. دلیل تعرض به جمهوری اسلامی، 
مواردی مثل حکم یک قاضی یا عملکرد یک دستگاه امنیتی 
نیســت بلکه ما یک دکترین مقابله بــا هژمونی آمریکا راه 
انداختیم که موفق بوده و اینها از دست این ناراحت هستند.
وی افزود: در واقع جمهوری اسلامی در معرض تعرضات 
مختلف بوده اســت. امروز یکی از اضلاع تعرضات، تعرض 
اقتصادی اســت؛ معلوم شد که تحریم ها ربطی به هسته ای 
نداشت. با مصوبه ای که سنا داشت، هر تحریمی که با برجام 
برداشــتیم، از در دیگر برقرار می شود. میدان دیگر، تعرض 
امنیتی و اعزام تروریســت ها اســت. تعرض دیگر، تعرض 
فرهنگی و فکری در میدان فضای نرم اســت. حقوق بشــر 
در این میدان تهاجم قرار دارد بنابراین نباید فکر کنیم که 

مسئله حقوق بشر یک میدان مجزا است.
دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضائیه گفت: ستاد حقوق بشر 
یک نهاد بســیار کم نظیری است؛ هم فراقوه ای و هم ستاد 
است، بنابراین ستاد محلی است که نهادهای موجود کشور 
با هماهنگی آن را اداره می کنند. محورهای فعالیت ستاد زیاد 

است اما آنچه اولویت دارد پاسخ کتبی و شفاهی به تهاجمات 
به جمهوری اسلامی است. ما هیچ نکته ای را در پاسخ دادن 
فروگذار نمی کنیم. اگر 100 بار به ما تهمت بزنند، 100 بار 
پاسخ می دهیم و برای آنها هم جالب است. در سازمان ملل 
یک مکانیزم شکایت وجود دارد و هیچ شکایتی علیه ما انجام 

نشده است چون هر گزارشی وجود داشته، پاسخ داده ایم.
لاریجانی ادامه داد: جمهوری اســلامی مواضع خود را 
براساس اســلام تنظیم می کند و تفکر حقوق بشری ما بر 
اساس مکتب اهل بیت است و این را صریحاً اعلام می کنیم 
و در دنیا هم این تفکر پایه موضع گیری های ماست. حقوق 
بشر باید یک میدان عمومی باشد و هست. ما نزدیک به یک 
هزار سازمان مردم نهاد حقوق بشری داریم که حمایت شان 

می کنیم و دوست داریم کارهای شان گسترش یابد.
ایتالیایی ها  فکر می کردند سیستم 

قضایی ایران مثل عربستان است
وی در پاسخ به این سؤال که ستاد حقوق بشر در تبیین 
حقوق بشر اســلامی چه اقداماتی انجام داده است، گفت: 
مســائل جاری را بر معیار اســلامی ارزیابی و موضع گیری 
می کنیم و فعالیت خوبی را با علمای حوزه و دانشــگاهیان 

ساماندهی کردیم تا کشف نقاط زیبای تفکر اسلامی درباره 
حقوق بشــر را تقویت کنیم. حقوق بشر لایه های مختلف 
عمومی و فنــی دارد. ما با دولت ایتالیــا توافق کردیم که 
جلســاتی را درباره حقوق بشر تشکیل دهیم. در هر جلسه 
یک موضوع انتخاب می شــود و بعد مبانی فقهی مان مورد 
بررســی قرار می گیرد. یکی از این جلسات درباره موضوع 
حقوق متهم بود. یکی از نکات مهم در معیار حقوق بشــر، 
حقوق متهم و ملموس بودن این حقوق است. حول این محور 
جلسه تفسیری داشتیم و قضات ما مجموعه قوانین مربوط به 
حقوق متهم در جمهوری اسلامی را مطرح کردند و برای آنها 
شگفت انگیز بود و می گفتند فکر می کردیم سیستم قضایی 

شما مثل عربستان است.
تشکیلات دیپلماسی فاجعه منا را 

مطالبه گری کند
دبیر ستاد حقوق بشر در پاسخ به سؤال دیگری درباره 
گذشت دو سال از فاجعه منا و اینکه ظاهرا هنوز حق ایرانی ها 
از عربستان گرفته نشده و اینکه آیا ستاد حقوق بشر در این 
حوزه اقداماتی داشته است یا خیر، گفت: جنایتی که رژیم 
ســعودی در منا مرتکب شد جبران پذیر نیست و لکه ننگی 

بر پیشــانی این رژیم خواهد بود اما برای اســتیفای حقوق 
ملت مان چند خط کاری داریم. ما انتظار داریم تشــکیلات 
دیپلماسی ما مطالبه گری قوی کند و دوم اینکه این قضیه 
در مجامع بین المللی مطرح شود. بحث دیگر پیگرد آنها در 
محاکم خودمان است که در این حوزه دستگاه قضایی مشغول 
است و فکر می کنم با تاکیدی که رهبر انقلاب داشند، بخشی 

از این احکام امسال صادر شود.
درکشور عنوانی به اسم زندانی سیاسی 

نداریم
وی درباره وضعیت حقوق بشر زندانیان سیاسی و اینکه 
گفته می شــود برخی زندانیان سیاسی میان زندانیان مواد 
مخدر نگهداری می شــوند گفت: نکته اول این است که ما 
در کشــورمان عنوانی به اسم زندانی سیاسی نداریم. البته 
اگر قانون جرم سیاسی نهایی شود ممکن است این اتهام در 
سیســتم ما وارد شود. بنابراین کسانی که مورد پیگرد قرار 
گرفته اند تحت عنوان جرایم سیاسی نبوده است. مواردی که 
ما داریم هیچ کدام مبتنی بر قوانین جاری ما نیست و قانون 
جدید که ابلاغ شــده مصداق عملی نداشته است. بنابراین 
اصطلاح جرم سیاسی اصطلاح درستی نیست و این اصطلاح 
را غربی ها بکار می برند تا برچسب سیاسی کار خود را انجام 
دهند. دسته بندی متهمان ما خیلی دقیق است و هیچ وقت 
ما متهمان را برای آزاردهی در کنار بقیه نگه نمی داریم و این 
اتهام بدی است که به مجموعه دستگاه قضایی زده می شود. 
ما درباره ملاقات و مرخصی زندانیان خیلی چارچوب بسیار 
مشــخص و منعطف داریم. برای ستاد حقوق بشر، حقوق 
متهم یک محور است و اگر کسی به ما مراجعه کند، ستاد 
حقوق بشر در این زمینه هیچ کوتاهی نمی کند و با آغوش 

باز پیگیری می کند.
اصلاح مجازات اعدام مرتبط با مواد مخدر 

گام مثبتی است
لاریجانی گفت: مجازات در اســلام برای انتقام نیست 
برای پیشگیری است و اصلا مجازات چیز شیرینی نیست. 
همیشه از اینکه شهروندی به خاطر خطا مجازات می شود، 
باید غمگین باشیم و بدترین مجازات ها می تواند اعدام باشد. 
قصاص یک موردی است که برای ما تضمین زندگی و حیات 

اســت. اعدام به خاطر مواد مخدر جزو تعزیرات و بر اساس 
قانون اســت. همراه با بخش زیادی از دوستان و قضات در 
سیستم قضایی و ریاست قوه قضائیه بر این عقیده هستیم 
که ضمــن اینکه این حجم اعدام هــا بی خاصیت نبوده اما 
خاصیتش در حد انتظار نبوده و باید تجدیدنظر کنیم و این 
به معنای حذف اعدام نیســت و به نظرم این تئوری خوبی 
است و خوشحالم مجلس به آن پیوسته است و همکاران ما 
در ستاد کاملا با آن همگام هستند و امیدوارم طرح بهتری 

تصویب شود.
وی ادامه داد: بنابراین در داخل نظام همیشــه درباره 
این حکم سنگین تردید بود و فکر می کنم طرح نمایندگان 
مجلس که با همکاری قوه  قضائیه و ستاد حقوق بشر تدوین 

شده، یک گام مثبت است. 
لاریجانی در مورد قصاص گفت: اتفاقا قصاص آن اعدامی 
نیست که غربی ها فکر می کنند و قصاص یکی از حقوق های 
شــخصی افراد است و قرآن کریم، عفو را به گذشت اولویت 
داده است و لذا ستاد دیه پیدا شده و تحرکات وسیع دیگری 
پیدا شده است. ستاد حقوق بشر هم در این زمینه فعالیت 
های بسیار خوبی دارد. ما احساس شادی می کنیم که فردی 
از اعدام نجات یابد. بنابراین این قانون بسیار آبرومند جمهوری 
اســلامی و اسلام مورد تعرض است در حالیکه ما قصاص را 
نمونه ای می دانیم تا سایر کشورها هم به آن اقتدا پیدا کنند.

مخالفت غربی ها با طرح»یو پی آر«
دبیر ســتاد حقوق بشر با اشــاره به مکانیزم و پروسه 
»یو پی آر«، گفت: جمهوری اسلامی ایران جزو طراحان این 
پروسه بود و در این زمینه همه کشورها باید بدون استثناء 
وضع حقوق بشرشان مورد بررسی قرار گیرد. در این پروسه 
برای اولین بار کشورهای مدعی، همچون آمریکا و انگلیس 
حضور پیدا کردند و سایر کشورها در مورد حقوق بشر آنها 

صحبت کردند. 
وی ادامــه داد: غربی های بخصــوص آمریکا و برخی 
کشورهای اروپایی و رژیم غاصب صهیونیستی درصدد بودند 
که این مکانیزم موفق نشود و اهمیت آن کاهش پیدا کند؛ 
اما این مکانیزم بســیار مهم است و یکی از کارهای اساسی 

ستاد، مشارکت فعال در این مکانیزم است.

آیت الله نوری همدانی:
تخریب کنندگان سپاه

 همنوا با دشمنان هستند
آیت الله نوری همدانی گفت: بنــده به صراحت اعلام می کنم 
اشخاصی که سپاه و نیروهای مسلح را تخریب می کنند، همنوا با 

دشمنان هستند.
به گزارش خبرگزاری حوزه، این مرجع تقلید در دیدار مبلغان جهادی 
ماه مبارک رمضان، از تخریب سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نیز انتقاد کرد 
و گفت: این هجمه ها علیه سپاه اصلا قابل پذیرش نیست؛ بنده به صراحت 
اعلام می کنم اشخاصی که سپاه و نیروهای مسلح را تخریب می کنند، همنوا 
با دشمنان هستند؛ از طرفی آمریکا و اروپا سپاه را تحریم کرده و از طرف 
دیگر عده ای در داخل به تخریب این نهاد می پردازند؛ این چه کار و فکری 

است که عده ای در کشور در حال طرح و انجام آن می باشند؟
وی اظهار داشت: اشخاصی که خواسته یا ناخواسته، پروژه تخریب سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی را دنبال می کنند، همنوا با دشمنان نظام و مردم 
هســتند؛ سپاه بحمدالله امنیت کشور را حفظ کرده و در عرصه های دیگر 

نیز می تواند موفق باشد.
آیت الله نوری همدانی با تأکید بر اینکه مسئولان باید در سخنان خود 
دقت داشــته و وحدت جامعه را حول محــور رهبر انقلاب حفظ نمایند، 
خاطرنشان کرد: اگر در میان مسئولان اختلاف نظری هم هست، نباید به 
جامعه کشانده شده و با کمک به یکدیگر به فکر خدمت به این مردم که 
همیشه گوش به فرمان امام راحل و رهبر انقلاب بوده اند، باشند. معظم له 
در پایان خاطرنشــان ساختند: بحمدالله این کشور متعلق به اهل بیت)ع( 
اســت و همه زیر پرچم اسلام ناب در مقابل مستکبران خواهیم ایستاد و 

کمک خود را از هیچ مظلومی در دنیا دریغ نخواهیم کرد.
این مرجع تقلید با بیان این مطلب که آرامش از ضروریات امروز جامعه 
است، تصریح کرد: اختلاف، درگیری و تفرقه افکنی از مباحث آسیب زا در 
کشور است و بنده نمی دانم چرا عده ای که بعضا مسئولیتی نیز دارند، اصرار 

بر حاشیه سازی و دوقطبی نمودن جامعه دارند.
نباید توقع داشت در مقابل دشمنی آمریکا ساکت باشیم

وی خاطرنشان کرد: مسئولان، منتقدان منصف و دلسوز را پذیرا بوده 
و تلاش نکنند که با عناوین گوناگون جلوی این افراد گرفته شــود؛ نباید 
توقع داشــت که وقتی مردم دشمنی آمریکا را مشاهده می کنند، سکوت 
نمایند؛ مردم توقع دارند در مقابل تحریم های جدید ســنا و مصادره اموال 
آنــان موضع گیری انجام گردد؛ نه اینکــه عده ای به توجیه آن پرداخته یا 

سکوت کنند.
استاد درس خارج حوزه تصریح کرد: توقع از مسئولان کشور آن است 
که در مقابل نشست منافقین جلاد در فرانسه که ثمره جنایت آنان، هفده 

هزار شهید در این کشور است، موضع گیری کرده و تذکر دهند.
آیت الله نوری همدانی تخریب های علیه مسئولان قوه قضائیه را نامناسب 
دانست و بیان داشت: نقد خوب است و کار هیچ شخصی بی نقص نیست؛ 
اما این حجم از تخریب نســبت به قوه قضائیه صحیح نمی باشد؛ همانطور 
کــه تخریب هیچ یک از قوا و ارکان نظام صحیح نمی باشــد؛ البته باید از 
موضع گیری سریع، قاطع و شفاف رئیس دستگاه قضا پیرامون مسائل مرتبط 

با نظام و انقلاب تقدیر کرد.
رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور:

علت فوت شهید »رکن آبادی« 
در عربستان همچنان نامعلوم است

رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور با بیان اینکه کالبدشکافی 
بر روی پیکر شهید »رکن آبادی« توسط کشور عربستان انجام و 
اندام های داخلی وی برداشته شده بود، گفت: علت فوت این شهید 

هنوز مشخص نیست.
به  گزارش فارس، احمد شجاعی در نشست خبری در خصوص بررسی 
پرونده شهید رکن آبادی، از دیپلمات های کشورمان که در جریان حج سال 
94 به شــهادت رسید، گفت: کالبدشکافی بر روی پیکر وی توسط کشور 
عربســتان انجام شده و از این رو اندام های داخلی درآورده شد و به ما نیز 
تحویل داده نشده است، همچنین به دلیل اینکه مدارکی از طرف این کشور 
به تهران ارسال نشده علت فوت هنوز مشخص نیست و دلیل شهادت وی 
توســط پزشکی قانونی تأیید نشده است. از لحاظ پروتکل های بین المللی 
هر فردی در هر کشوری فوت شود باید روند کالبدشکافی در همان کشور 
صورت گیرد و جسد به صورت مومیایی شده به کشور مقصد ارسال شود 

که همین اتفاق نیز رخ داد.
شــجاعی در پاسخ به اینکه فرضیه زنده بودن تعدادی از مفقودی های 
حادثه پلاســکو حین آواربرداری صحیح اســت یا خیر، گفت: هیچ آثاری 
مبنی بر تنفس دوده در آزمایش های انجام شــده بر روی پیکر شــهدا و 
کشته شدگان حادثه پلاسکو مشاهده نشد و این بدین معنی است که این 
افراد بر اســاس خونریزی، صدمه، سوختگی و یا ریزش آوار فوت شده اند، 

بنابراین زنده بودن این افراد رد می شود.
دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضائیه:

اعتبار مدعیان سینه چاک حقوق بشر در دنیا باطل شده است

رئیس  جمهور در دیدار مدیر عامل شــرکت توتال فرانسه منطقه 
پارس جنوبی را مرکزی مهم برای گســترش همکاری های بین المللی 
با ایران در زمینه انرژی – تکنولوژی برشمرد و گفت: به واسطه وجود 
اســتعدادهای خوب و جوانان پرتلاش در ایران، قرارداد توسعه فاز 11 
پارس جنوبی نه تنها یک قرارداد اقتصادی، بلکه یک همکاری مهم در 

انتقال تجربیات علمی، فناوری و مدیریتی خواهد بود.
حجت الاســلام حســن روحانی دیروز در دیدار پاتریک پویانه، مدیر عامل 
شــرکت توتال فرانســه، امضای قرارداد طرح توســعه بخش فراساحل فاز 11 
پارس جنوبی میان شــرکت ملی نفت ایران و توتال فرانسه را در مسیر توسعه 
همکاری هــای اقتصــادی – تکنولوژیک ایران و فرانســه مثبت ارزیابی کرد و 
گفت: جمهوری اســلامی ایران و فرانســه همواره روابط و همکاری های خوبی 

با هم داشته اند.
وی با اشــاره به جایگاه فرانسه در زمینه اقتصاد و تکنولوژی انرژی، اظهار 
داشــت: امضاء و اجرای این قرارداد گام مثبتی در مسیر توسعه همکاری های 

بیشتر اقتصادی و فناوری میان دو کشور خواهد بود.
رئیس  جمهور با اشاره به اینکه تلاش دولت یازدهم بر این بوده تا با به ثمر 
رسیدن توافق برجام راه برای توسعه همکاری های اقتصادی شرکت های بزرگ با 
ایران هموار شود، خاطرنشان کرد: خوشبختانه وجود این اراده سیاسی در طرف 

ایرانی و در میان کشورهای 1+5 باعث شد که توافق با توتال به نتیجه برسد.
روحانی پیشتازی شرکت توتال پس از برجام برای فعالیت در بخش نفت و 
گاز ایران و امضاء این قرارداد را قابل انتظار دانست و افزود: سیاست ما همکاری 

با شرکت های بزرگ مانند توتال است.

روحانی:

قرارداد توسعه فاز 11 پارس جنوبی تنها یک قرارداد اقتصادی نیست

رئیس جمهور در دیدار رئیس مجلس اعلای 
عراق گفت: جمهوری اسلامی ایران از عراق با 
ثبات یکپارچــه و متحد حمایت می کند و هر 
حرکتی که وحدت و  یکپارچگی عراق را تضعیف 
کند به نفع هیچ کس و مورد قبول نخواهد بود.
عمار حکیم، رئیس مجلــس اعلای عراق دیروز 
با شــماری از مقامات بلندپایه کشــورمان دیدار و 

گفت وگو کرد.
حجت الاسلام حسن روحانی عصر سه شنبه در 
دیدار سید عمار حکیم اظهار داشت: با پیروزی های 
موصل و شکســت تروریســت ها امیدواریم امنیت، 
ثبات و وحدت عراق بیش از پیش تقویت شــود که 
بی تردید این ثبــات و امنیت، به نفع روابط دو ملت 

ایران و عراق است.
وی بــا بیان اینکه تقویت و تحکیم روابط تهران 
ـ بغداد خواســت دو ملت ایران و عراق و در مســیر 
منافع مشــترک است، خاطرنشــان کرد: جمهوری 
اســلامی ایران پیوسته خواهان روابطی مستحکم با 

همه همسایگان، بویژه عراق می باشد.
رئیس جمهور در ادامه، ضرورت به حاشیه راندن 
مباحث اختلاف برانگیز و تقویت پایه های وحدت میان 
همــه اقوام در عراق را مــورد تاکید قرار داد و گفت: 
 جمهوری اســلامی ایران از عراق با ثبات یکپارچه و 
متحــد حمایت می کند و هــر حرکتی که وحدت و 
 یکپارچگی عراق را تضعیف کند به نفع هیچ کس و 

مورد قبول نخواهد بود.
عمار حکیم نیز در این دیدار با تقدیر از حمایت ها 
و پشــتیبانی های جمهوری اسلامی ایران از دولت و 
ملت عراق بویــژه در مبارزه با داعــش، بر ضرورت 
گسترش و تقویت بیش از پیش روابط تهران و بغداد 

تاکید کرد.


